
آرمان ملی: برای دومین مرتبه در زمان ریاست مهدی تاج بر 
فدراسیون فوتبال میزبانی از ایران گرفته و حق تیم های کشورمان 

ضایع می شود. 
   سابقه 

سلب میزبانی از تیم ملی فوتبال ایران در مقدماتی جام جهانی 
۲۰۲۲ و همچنین محروم کردن نمایندگان باشگاهی کشورمان در 
لیگ قهرمانان آسیا از بازی در زمین خودی، بازتاب گسترده ای در 
محافل ورزشی و سیاسی ایران داشت و افکار عمومی، غیر از مدیران 
پیشین فدراسیون، لابی شاهزادگان سعودی و بحرین را در این 
تصمیم عجیب و یکجانبه دخیل می دانند. مهدی تاج که آن زمان 
ابتدا رئیس فدراسیون ایران بود و سپس در سمت خود در مقام 
نایب رئیسی  ای اف سی باقی ماند کوچک ترین قدمی برای حل 
این مشکل برنداشت. در نهایت بعد از انتخابات جدید فدراسیون 
و در زمان رئیس بعدی )عزیزی خادم( بود که با شکایت ایران از  ای 
اف سی به دادگاه حکمیت ورزش میزبانی به ایران برگردانده شد. 
جالب اینکه فدراسیونی که تاج باقی گذاشته بود آنقدر پول نداشت 
 CAS به اندازه ۲۰ هزار فرانک سوئیس( که بتواند شکایت خود را در(
ثبت کند و در نهایت این کار با قرض انجام شد، اما میزبانی که مساله 
بسیار مهمی است به ایران آمد. فدراسیون فوتبال ایران که بیش از 
یک دهه در نازل ترین سطح اداره شده است، سرانجام پس از یک 
سال سردرگمی و نداشتن رئیس، در اسفندماه سال 1399 صاحب 
و رئیس پیدا کرد و مجمع فدراسیون با رای خود، همه بازماندگان 
گروه مهدی تاج را کنار گذاشت. با استقرار فدراسیون جدید و در 
راس آن شهاب الدین عزیزی خادم تلاش ها برای بازپس گیری 
اعتبار از دست رفته و آبروی حراج شده فوتبال ایران آغاز شد، اما کار 
از کار گذشته بود و شیخ سلمان بحرینی، از فرصت به دست آمده 
نهایت بهره را برد تا در سکوت مدیران موقت فوتبال ایران، میزبانی 

بازی های باقیمانده را به کشور خودش هدیه بدهد؛ هرچند حالا 
نامه جدید ای اف سی، تلاش دارد که پای این شاهزاده بحرینی را از 
ک در ادامه نوشت: به این  این حق کشی آشکار بیرون بکشد. تابنا
ترتیب برگزاری یک جلسه جدی و رساندن مراتب اعتراض رسمی 
مقامات رسمی دولتی و فدراسیون ایران به گوش شیخ سلمان 
ضروری به نظر می رسید. این کار با نامه نگاری و ارسال ایمیل 
فوری برای دبیرکل و شخص رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا انجام 
شد و تاریخ سوم آوریل یعنی جمعه اخیر برای نشست طرفین 
در منامه تعیین شد. جلسه ای که می توانست زوایای پنهان این 
تصمیم بحث برانگیز ای اف سی را برای ایرانی ها آشکار سازد. طبق 
ک، رئیس فدراسیون فوتبال ایران  اطلاعات کسب شده توسط تابنا
در اقدامی جالب بلیت تهیه شده از سوی کنفدراسیون فوتبال 
آسیا را نیز رد کرد و اعلام کرد بلیت سفر و اقامت خود و هیات همراه 
ایرانی را فدراسیون ایران تهیه خواهد کرد و نیازی به مهمان شدن 
از سوی شیخ بحرینی ندارد. در کمال تعجب اما، در فاصله کمی 
تا روز سفر مقامات ایرانی، از سوی کنفدراسیون آسیا نامه ای به 
عزیزی خادم ایمیل شد که محتوای آن نشان دهنده هراس شیخ 
سلمان از دستور موضوع این جلسه بود. در این ایمیل، ای اف سی 
چارچوب و موضوعات نشست را تعیین کرد و سوژه های فرمالیته 
نظیر تحکیم روابط دوجانبه فدراسیون ایران با AFC و تبادل نظر 
دوطرف درباره همکاری های آتی را محور این دیدار حیاتی برای 
فوتبال کشورمان قرار داد! در واقع شیخ سلمان به زبان خوش اعلام 
کرد که تمایلی به بحث در مورد مساله حساس میزبانی ایران، پایمال 
شدن حق تیم ملی ایران و باشگاه های کشورمان در کنفدراسیون 
آسیا و پاسخگویی در مورد دلیل این احکام ندارد! به این ترتیب 
عزیزی خادم با رد دستورجلسه دیکته شده ای اف سی - نظیر 
آنچه تا کنون با روسای قبلی انجام می شد و به تعارف بین طرفین 

منجر می شد - قید سفر به منامه را زد و با ارسال نامه ای کتبی برای 
شیخ، بر طرح موضوعات سرنوشت ساز فوتبال ایران در این ملاقات 
کید کرد تا از همین ابتدا، نشان دهد که دوره کرنش  کلیدی تا
مقامات فوتبال کشورمان مقابل تصمیم های بودار و مسموم ای 
اف سی گذشته است. در نهایت میزبانی به ایران برگردانده شد و 
تیم ملی فوتبال کشورمان توانست در سریع زمان به رقابت های 

نهایی جام جهانی صعود کند. 
   کرسی آسیایی

رئیس فدراسیون فوتبال کشورمان در کنگره کنفدراسیون 
 AFC فوتبال آسیا بار دیگر به عنوان نایب رئیس منطقه مرکزی
کنگره  انتخاب شد. ایرنا بهمن 14۰1 نوشت: سی و سومین 
کنفدراسیون فوتبال آسیا از ساعت 1۰: 3۰ روز )چهارشنبه 1۲ بهمن ( 
در منامه بحرین آغاز شد. در این کنگره که جیانی اینفانتینو رئیس 
فیفا نیز حضور دارد، پس از انتخاب شیخ سلمان برای دومین 
دوره متوالی به عنوان رئیس AFC، برای سایر پست های هیات 
رئیسه نیز رای گیری شد. مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال که 
در 4 سال گذشته نایب رئیس منطقه مرکزی کنفدراسیون فوتبال 
آسیا بود، بار دیگر برای این پست نامزد شد و برای 4 سال دیگر در 
این پست ابقا شد. همچنین احمدرضا براتی عضو هیات رئیسه 

فدراسیون فوتبال هم به عضویت کمیته صلاحیت AFC درآمد. 
   اقدام جدید 

بعد از تجربه موفق میزبانی اصفهان و ورزشگاه فولادشهر)صرف 
نظر از چمن نامطلوب(، تصمیم تاج و همکارانش این بود که 
تیم ملی در مشهد به مصاف قهرمان جام ملت های آسیای ۲۰۲3 
برود، اما خبری با این مضمون منتشر شده که حق میزبانی را از 
ایران گرفته اند و این دیدار در امارات البته برگزار شد! پیش از این 
فدراسیون فوتبال اعلام کرد به دنبال منصرف کردن کنفدراسیون 
فوتبال آسیا از این تصمیم است که البته نتیجه ای هم نگرفت! بعد 
از آن بود که تیم ملی فوتبال و باشگاهی در کشور ثالث از حریفان 

خود میزبانی کردند! 
 نامه تاج 

رئیس فدراسیون فوتبال به جای پیگیری مداوم و مستمر و پس 
از گذشت چند ماه از سلب میزبانی فوتبال ایران با ارسال نامه ای 
به رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا از او خواست که میزبانی های 
فوتبال ایران در دیدارهای بین المللی را برگرداند. در ماه های اخیر 
با تصمیم AFC میزبانی فوتبال ایران در دیدارهای بین المللی 
گرفته شد و به همین خاطر باشگاه های ایرانی و همین طور تیم ملی 
فوتبال ایران مجبور بودند از رقبای خود در کشور ثالث میزبانی 
کنند. از این روز، صبح دیروز مهدی تاج با ارسال نامه ای به رئیس 
کنفدراسیون فوتبال آسیا از او خواست با توجه به امنیت کامل 
کید  در ایران، میزانی های کشورمان را برگرداند. او در این نامه تا
 AFC کرده با تضییع حق میزبانی فوتبال ایران، خواسته است که
تمهیداتی اتخاذ کند تا باشگاه های ایرانی و همین طور تیم ملی 

فوتبال ایران از رقبای خود در ایران میزبانی کنند. 
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تاج و سلب میزبانی از فوتبال ایران! 

        ؟؟؟؟؟؟؟ 

گفتوگو

فوتبال  تیم  پیشکسوت  مرفاوی  صمد 
استقلال که سابقه قهرمانی در آسیا را با این تیم 
در کارنامه خود دارد درباره شرایط فعلی تیم 

گفت وگویی را انجام داده است. 
ل در بازی های اخیر را     عملکرد استقلا

چطور ارزیابی می کنید؟
بهتر  شرایط  قدری  موسیمانه  حضور  با 
شده و تا حدودی تیم نظم گرفته است. برای 
مثال در خط دفاع شاهد بودیم که در دو بازی 
کور تیم گل نخورد.  اخیر مقابل مس و پاختا
نیست.  کافی  اما  است  خوب  تغییرات  این 
باید دید در بازی سخت آتی مقابل الاهلی 
عربستان هم این هماهنگی حفظ خواهد شد 
. مهم است که تیم در بازی های پرفشار  یا خیر
بتواند خودش را حفظ کند. قبلاً استقلال در 
بازی های نیمه آسان هم گل می خورد و دیدیم 
که در خانه چه شکست هایی مقابل خیبر و 
ذوب آهن متحمل شد. الان اوضاع بهتر شده 
و استقلال در خط دفاع سر و سامان گرفته که 
این نشاندهنده پیشرفت است. به اعتقاد من 
باید روی خط دفاع تمرکز کنند تا تیم وضعیت 

بهتری پیدا کند. 
؟ به نظر می رسد     درخط حمله چطور
هیچ  نیست.  خوب  اصلاً  آنجا  اوضاع 

نشانه ای از پیشرفت وجود ندارد. 
دست موسیمانه در خط حمله استقلال 
کاملاً خالی است و مهره قابل توجهی ندارد. 
بدون تعارف بگویم مهاجمانی که در خط حمله 
استقلال بازی می کنند در حد نام این باشگاه 
هم  محمدی  مهرداد  مصدومیت  نیستند. 
که قابلیت بازی در خط حمله را داشت مزید 
برعلت شده تا این کاستی ها بیشتر به چشم 
بیاید. به اعتقاد من استقلال حتماً باید در این 
خط تقویت شود. تا نیم فصل باید صبر کرد بعد 

از آن به ارزیابی نشست. 
   بلانکو و رمضانی کارنامه قابل دفاعی 

ندارند. 
به هرحال وقتی مجموع گل های زده این 
گل  کنون یک  دو بازیکن از ابتدای فصل تا 
است، این نشان می دهد که مشکلاتی دارند. 
من بازی های استقلال را نگاه کردم. استقلال 
در خط حمله تیم بی آزاری است و موسیمانه 
حمله  خط  در  شبه  یک  نیست  قادر  هم 
استقلال معجزه کند. متأسفانه بازیکنانی که 
در خط حمله بازی می کنند قدر این پیراهن 
را نمی دانند و یا اینکه وظایفی که به عهده آنها 
محول شده با توانایی آنها همخوانی ندارد. 
کوچکی نیست. بازیکنان باید  استقلال تیم 

بدانند کجا آمده اند.

مرفاوی: 
خط میانی استقلال 

باید تقویت شود

دختران هندبال ایران به دنبال  
تاریخ سازی در آسیا 

ایسنا: فاطمه خلیلی بهفر دروازه بان تیم ملی 
هندبال زنان ایران و باشگاه csm Iasi رومانی 
در خصوص حریفان تیم ملی هندبال زنان در 
قهرمانی آسیا گفت: به سبب شرایطی که داشتم 
از اردوی قبل به تیم ملی اضافه شدم. تیم رو 
به پیشرفت است، یعنی روز به روز و اردو به اردو 
خیلی بهتر شده است. دلیل آن هم این است 
که مربیان نقطه ضعف ها را پیدا کرده و روی آنها 
کار کرده اند. حریفان را آنالیز کرده ایم و امیدوارم 
بتوانیم در مسابقات قهرمانی آسیا خوب ظاهر 
گر این دوره  شویم. لژیونر هندبال ایران گفت: ا
هم سهمیه جهانی را بگیریم سومین سهمیه 
جهانی است که به طور متوالی برای تیم ملی زنان 
کسب می شود. وی در خصوص اینکه می توان 
انتظار کسب مدال از تیم داشت گفت: برای 
کسب سکو هم تلاش خود را می کنیم هرچند 
که خیلی سخت است چون تیم های ژاپن، کره 
و چین و حتی قزاقستان واقعا تیم های قدری 
در آسیا هستند. آنها حتی در سطح جهانی نیز 
تیم های خوبی  هستند. امیدوارم بتوانیم در 
آسیا تاریخ سازی کنیم و اولین مدال آسیا را در 

این بخش کسب کنیم. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

بیــنالمــلل
 ستاره پیشین رئال مادرید اعتراف کرد که لیورپول بازی 
بسیار بهتری نسبت به رئال به نمایش گذاشت. او روزهای 
خوبی را برای کهکشانی ها پیش بینی نمی کند. رئال مادرید 
در دیدار حساس برابر لیورپول در لیگ قهرمانان اروپا با ۲ 
گل شکست خورد تا شرایط برای صعود تیم آنچلوتی بسیار 
سخت شود. گرت بیل اعتراف کرد که لیورپول بازی بهتری 
به نمایش گذاشت و شایسته کسب پیروزی و سه امتیاز در 
این بازی حساس بود. به نقل از TNT Sports، گرت بیل بعد 
از بازی گفت: به نظرم لیورپول بسیار بهتر از رئال بازی کرد و با 
شایستگی به پیروزی رسید. لیورپولی ها کنترل کامل بازی را در 
دست داشتند. مهاجم پیشین رئال مادرید ادامه داد: با تعداد 
مصدومان زیادی که رئال دارد شرایط برای رقابت این تیم 
بسیار سخت شده و خواهد شد. رئال یکی از تیم هایی است که 
به شدت به خاطر مصدومیت های پیاپی بازیکنانش در فصل 
جاری اذیت شده است. کاماوینگا جدیدترین مصدوم رئال 
است. این هافبک فرانسوی که به تازگی از مصدومیت رهایی 
یافته بود در دقیقه ۷ نیمه دوم دیدار برابر لیورپول بدون آنکه 
با بازیکنی برخورد داشته باشد مصدوم شد و نتوانست به بازی 

ادامه دهد. 

مهدوی: مقایسه گاریدو و برانکو اشتباه است
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: 
الان هم بعضی ها او را با برانکو ایوانکوویچ 
مقایسه می کنند اشتباه است چون برانکو چند 
سال است که در ایران حضور داشته و کاملا 
شرایط فوتبال ایران را می داند نه اینکه بیایم 
با یک سرمربی که چند ماه است به ایران آمده 
مقایسه کنیم. محمدرضا مهدوی در گفت وگو 
با ایرنا، در خصوص تساوی پرسپولیس مقابل 
الریان قطر در هفته پنجم لیگ نخبگان آسیا، 
اظهار داشت: خوشبختانه روند رو به رشدی 
در تیم شاهد هستیم و پرسپولیس در حال 

رسیدن به روزهای اوجش است. ولی اینکه 
در آسیا نمی توانیم به نتایج دلخواه برسیم به 
دلیل عملکرد بازیکنان و کادرفنی نیست چون 
متاسفانه تیم های خلیج فارس از تیم های 
ایرانی جلوتر هستند. وی در مورد اینکه چرا 
گاریدو نیمه مربیان را از دست می دهد، گفت: 
که برخی   این موضوع اصلا درست نسیت 
کتیکی ندارد که تیم  می گویند گاریدو هیچ تا
کتیک های او باعث  را نجات دهد یا اینکه تا
می شود نیمه دوم تیم در سردرگمی قرار بگیرد. 
شک ندارم گاریدو در آینده می تواند تیم را 

قوی تر کند تا همه هواداران از او راضی باشند. 
الان هم بعضی  او را با برانکو ایوانکوویچ مقایسه 
که اشتباه است چون برانکو چند  می کنند 
سال در ایران حضور داشت و کاملا شرایط 
فوتبال ایران را می دانست. شک ندارم با 
حضور گاریدو می توانیم به همه هدف هایمان 
برسیم. پیشکسوت پرسپولیس درباره اینکه آیا 
سرخپوشان توان صعود از گروه خود در آسیا را 
دارند، یادآور شد: ما چه اول شویم چه هشتم 
هیچ فرقی نمی کند چون در نهایت فقط صعود 
مهم است که من شک ندارم با غیرت بازیکنان 

ما می توانیم صعود کنیم. مطمعن هستم تیم 
در بازی بعدی 3 امتیاز را کسب کند. مهدوی 
در خصوص عملکرد ضعیف خط هافبک تیم 
پرسپولیس، تصریح کرد: متاسفانه چند بازی 
است که هافبک های ما اصلا مهاجمان را تغذیه 
نمی کنند و اینکه تیم ما از کنارها اصرار دارد 
حمله کند فقط به خاطر نبود هافبک است. 
گر شاهد باشید تیم اصلا در عمق  در طول بازی ا
کار نکرد و هافبک ها هم پاس عمقی ندادند. 
شک نکنید در بازی مقابل تیم های بزرگ به 

مشکل می خوریم.

حالا حالا ها نباید به ترکیب موسیمانه 
دست زد

بازی های لیگ نخبگان یکی از دیگری سخت تر است و الاهلی 
که صعودش قطعی شده، تیم بسیار خوبی است. استقلال به 
کتیکی دارد و طبق معمول کمبود  نسبت گذشته پیشرفت فنی و تا
کوتا به بازی برسد، چون یک فاصله  بازیکن داریم. امیدوارم کا
بزرگ محسوب می شود فاصله بعدی در پست نوک حمله است. 
باید دید با اضافه شدن مسعود جوما یا جمعه، مشکل گلزنی تیم 
رفع می شود. باید منتظر روز بازی با الاهلی بود و دید در آن روز چه 
اتفاقی می افتد. وقتی تیم کامل نیست با توجه به شرایط روز بازی 
بهتر می توان شرایط را ارزیابی کرد. در ابتدای فصل بار ها و بار ها 
من و دیگر پیشکسوتان صحبت کردیم و گفتیم برای تیم هافبک 
بازی ساز و مهاجم تمام کننده و گلزن جذب شود، اما کادرفنی 
وقت و مدیریت بازیکنانی در این زمینه جذب نکردند؛ بنابراین 
من نباید پاسخ بدهم بلکه آنهایی که یارگیری نکردند باید در 
این زمینه جوابگو باشند. در همه جای دنبال استانداردی برای 
جذب بازیکن در تمامی پست ها وجود دارد. شاید در جزئیات 
تفاوت هایی باشد ولی بر اساسی بازیکن جذب می کنند که بتوان 
در طول فصل با چند شیوه بازی کرد. هر تیمی مهاجم گلزن، 
هافبک بازی ساز و... نیاز دارد. استقلال برای آنکه تیم قابلی شود 
باید ۵ بازیکن خوب در ترکیب اصلی جایگزین کند. در فصل نقل 
و انتقالات زمستانی می توان تیم را در تمامی پست ها تجهیز کرد و 
باید دید قانون سقف بودجه چقدر به باشگاه اجازه می دهد. وقتی 
از سرمربی تیم انتظار هایی وجود دارد باید ببینیم به او چه داده ایم 
گر شرایط سخت افزاری و نرم افزاری منظم  و چه می خواهیم. ا
است و مشکل مالی وجود ندارد، بازیکنان خوبی هم در ترکیب تیم 
هستند و زمانی است که امکانات کافی نیست. موسیمانه می تواند 
گر بستر فراهم باشد. دیگر خیلی خنده دار  به استقلال کمک کند ا
می شود استقلال باز هم بخواهد سرمربی خود را تغییر دهد. قبل 
از تغییر نکونام هم گفتیم سرمربی عوض شود چند هفته زمان 
می برد تا تیم به شرایط خوب رسید ولی گفتند حمایت می کنید 

در حالی که تجربه خود را یادآوری کرده بودیم. 

بهتاشفریبا
کارشناسفوتبال

کوتـــــــاه
کتور مقابل الوکره قطر  ایسنا: علی ابراهیمیان کارشناس فوتبال آذربایجان، در ارزیابی فنی از عملکرد ترا
کتور بازی  کتور بعد از بازی با گل گهر کامل انجام نشده بود. ترا اظهار کرد: فکر می کنم ریکاوری بازیکنان ترا
کتور عملکرد ضعیفی داشت و  را خیلی شُل گرفت و باخت مقابل گل گهر را از یاد نبرده بود. در نیمه اول ترا
توپ های پرتعداد را لو داد. وی ادامه داد: از علیرضا بیرانوند و شجاع خلیل زاده انتظار می رفت بهتر از این ها 
کتور تاثیرگذار بود. خصوصاً زمانی که بیرانوند  ظاهر شوند و اشتباهات مهلک این دو بازیکن در عملکرد ترا
در شرایطی بد خلیل زاده را صاحب توپ کرد و شجاع به جای اینکه توپ را دور کند با یک اشتباه دیگر باعث 
کتور با انتقاد از عملکرد خط دفاعی این تیم برابر الوکره قطر اضافه  کتور گل بخورد. مربی سابق ترا شد تا ترا
کتور کاملاً مشهود بود و بازیکنان الوکره بارها از این فضا  کرد: خلاء ایجاد شده بین مدافعان و هافبک های ترا
کتور به بازی برگردد. در  گان اسکوچیچ باعث شد تا ترا استفاده کردند. روز روز بیرانوند نبود و تعویض های درا
کتور نشان داد که در  کل وقتی تیمی سه گل خورده را جبران می کند یعنی دارای پتانسیل بالایی است و ترا
کتور باید از ورود به حواشی دوری  کید بر اینکه ترا روز ضعیف اش هم بباز نیست. این کارشناس فوتبال با تا
کتور دچار غرور شده است و همین موضوع به این تیم ضربه می زند، اما در این میان  کند گفت: به نظرم ترا
کتور  که ترا اسکوچیچ باید نقش خود را به عنوان سرمربی تیم ایفا کرده و غرور را در تیمش ریشه کن کند؛ چرا
کثر رقبا  کتور در بازی های خانگی گفت: ا هر وقت مغرور شده، باخته است. وی درباره عدم نتیجه گیری ترا
کتور  وقتی در تبریز بازی می کنند به بازی دفاعی و بستن فضاها روی می آورند که همین موضوع کار را برای ترا

دشوار کرده است که البته این مشکل با تغییر در شیوه بازی قابل حل است. 


